
 

Re: Naurushev Batyr 

Dissertation Research 

 

Review of the Dissertation 

Review Report on the PhD thesis of Naurushev Batyr entitled: 

"Development of parallel manipulators with two end-effectors" 

to the Degree Committee of KazNRTU named after K.I. Satbayev 

 

The presented dissertation is devoted to the relevant topic of developing and 

analyzing parallel manipulators for handling operations in stamping production 

within the mechanical engineering industry. 

In the first chapter, the author thoroughly examines the current state of parallel 

manipulator design, analyzing existing approaches and technologies. The conducted 

review demonstrates a deep understanding of the subject area and the relevance of 

the research objectives. 

The second chapter focuses on the structural and kinematic synthesis of planar 

parallel-structure manipulators with two end-effectors. The author systematically 

conducts the structural and kinematic synthesis of various types of manipulators, 

including anthropomorphic mechanisms and rotational kinematic pairs. 

The third and fourth chapters are dedicated to the kinematic and kinetostatic 

analysis of the designed mechanisms. The author provides a detailed examination of 

calculation methods, formulates equilibrium equations, and analyzes the dynamic 

characteristics of the manipulators, confirming a high level of theoretical depth in 

the study. 

The fifth chapter addresses the modeling and fabrication of 3D models of 

parallel manipulators. It describes design examples of mechanisms for automating 

stamping production, demonstrating the practical significance of the research and its 

applied value. 

The dissertation is conducted at a high scientific and technical level, 

presenting well-founded theoretical principles and practical recommendations. The 

research contributes significantly to the advancement of manipulator mechanics. 

The work is characterized by logical structure, clear problem formulation, and in-

depth analysis. 

 

 



 
 

 

The dissertation can be recommended for defense, and Naurushev Batyr is 

author deserves the awarded of PhD degree. 

 

Rome, 25 March 2025 

 
prof. Marco Ceccarelli 

(IFToMM President 2016-19, ASME fellow, Dr Honoris Causa) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Re: Диссертация Наурушева Батыра 

 

Отзыв 

на диссертацию Наурушева Батыра на тему: «Разработка параллельных 

манипуляторов с двумя рабочими органами» для аттестационного совета 

КазНИТУ им. К.И. Сатпаева 

 

Представленная диссертация посвящена актуальной теме разработки и 

анализа параллельных манипуляторов для погрузочно-разгрузочных операций 

в штамповочном производстве машиностроения. 

В первой главе автор подробно рассматривает современное состояние 

проектирования параллельных манипуляторов, анализируя существующие 

подходы и технологии. Проведенный обзор демонстрирует глубокое 

понимание предметной области и актуальность поставленных задач 

исследования. 

Во второй главе основное внимание уделено структурно-

кинематическому синтезу плоских манипуляторов параллельной структуры с 

двумя рабочими органами. Автор систематически проводит структурно-

кинематический синтез различных типов манипуляторов, включая 

антропоморфные механизмы и вращательные кинематические пары. 

Третья и четвертая главы посвящены кинематическому и 

кинетостатическому анализу проектируемых механизмов. Автор подробно 

рассматривает методы расчета, формулирует уравнения равновесия и 

анализирует динамические характеристики манипуляторов, подтверждая 

высокий уровень теоретической глубины исследования. 

В пятой главе рассматривается моделирование и изготовление 3D-

моделей параллельных манипуляторов. Описываются примеры 

проектирования механизмов для автоматизации штамповочного производства, 

демонстрируется практическая значимость исследования и его прикладное 

значение. 

Диссертация выполнена на высоком научно-техническом уровне, 

представлены обоснованные теоретические положения и практические 

рекомендации. Исследование вносит значительный вклад в развитие механики 

манипуляторов. Работа характеризуется логичной структурой, четкой 

постановкой задач и глубоким анализом. 

Диссертация может быть рекомендована к защите, а ее автор Наурушев 

Батыр заслуживает присуждения ученой степени доктора философии (PhD). 

 

Рим, 25 марта 2025 г. 

Подпись профессора Чеккарелли Марко  

(IFToMM President 2016-19, ASME fellow, Dr Honoris Causa). 














